
A MAGYAR SZOCIALISTA MUNKÁSPÁRT 
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Ilavi előfizetési díj: 43 forint 
Ara: 1.80 forint 

Kádár János és Mihail Gorbacsov 
találkozója Moszkvában 

Az MSZMP főtitkára hazaérkezett a Szovjetunióból 
Kádár János. a . Magyar Szocialista 

Munkáspárt főti tkára november 12-én 
Moszkvában találkozott Mihail Gorbacsov-
val, a Szovjetunió Kommunista Pár t j a 
Központi Bizottságának főtitkárával. 

A kölcsönös megértés és egyetértés je-
gyében lezajlott, szívélyes, baráti légkörű 
megbeszélésen nagyra értékelték az 
MSZMP és az SZKP sokoldalú együttmű-
ködését és áttekintették fejlesztésének le-
hetőségeit. Kiemelték a két ország sokol-
dalú, gyümölcsöző kapcsolatai további bő-
vítésének jelentőségét. Véleményt cserél-
tek a világpolitika, illetve a nemzetközi 
kommunista és munkásmozgalom néhány 
időszerű kérdéséről. 

* 
Kádár János, aki részt vett a Kölcsö-

nös Gazdasági Segítség Tanácsa tagorszá-
gai testvérpárt jai központi bizottságai el-
ső és főt i tkárainak november 10—11., 
moszkvai találkozóján, szerdán hazaérke-
zett Budapestre. Kíséretében volt Kólái 
Géza, a KB tagja, a KB külügyi osztá-
lyának vezetője. 

Kádár János fogadására ¡a Ferihegyi re-
pülőtéren megjelent Németh Károly, az 
MSZMP főtitkárhelyettese és Szűrös Má-
tyás, a Központi Bizottság titkára. Jelen 
volt Borisz Sztukalin, a Szovjetunió ma-
gyarországi nagykövete. 

A moszkvai munkatalálkozóról írásunk 
a 2. oldalon. 

Vállalati sikerek 

Harmincöt liter hab 
Ilyenkor, telelőn igazán 

keresett termék az egy kom-
ponensű poliuretán hab. Bo-
nyolult, körülíró, nehezen 
megjegyezhető az elnevezés, 
de annál nagyobb a hasz-
nálati érték. Az egy literes 
aerosolos palackból 20—35 
liter szigetelőanyag csalo-
gatható elő. S ha a fúvókát 
lakásunk ablaka körüli 
részekre irányozzuk, elérhe-
tő az, hogy nem mozog a 
legnagyobb hófúvásban sem 
a nagyszobánk ablakán a 
függöny. Ajándék ez a lakó-
telepi lakásokban. Aki tud 
ennek a pratikus szernek a 
létezéséről, persze, hogy ke-
resi. Rosszul szigetelt lakás 
sok van ebben a kis or-
tzágban. Tehát megfelelő 
nyereséggel értékesíthető a 
termék. 

A '70-es évek legvégén a 
második olajárrobbanásnak 
J;s ,be ikellett következnie 
a világban ahhoz, hogy a 
r80-as évek legelején a ha-
tárokon belül is mindennap 
hangoztatott elvárás legyen 
az energiatakarékosság. Az 
igény és a szorító szükség 
már megvolt, de az eszközök 
igencsak hiányoztak. Ebben 
az időszakban ezt a termé-
ket 12 nyugatnémet már-
káér t tudtuk megvásárolni. 
A Szegedi Medikómia Ipari 
Szövetkezetnél úgy gondol-
ták, hogy piacot szerezhet-
nek maguknak. Az OMFB 
és az ÉVM pályázatán nyer-
tek 11 millió forintot a be-
ruházás támogatására. Má-
jusban írták alá a szerződést 
a pénzre, de é r te év végéig 
m á r jelentós szériát kellett 
a boltokba küldeni. 

A szövetkezetnél a legna-
gyobb gond a műszaki is-
meretek hiánya volt. Euró-
pában 5-«3 cég birtokolta 
ezt a bonyolult és kényes 
technológiát. Persze, hogy 
féltették. A medikémiások 
targyaltak több partnerrel. 
Mindegyik csak a licencet 
adta volna el és kikötötte, 
hogy minden gyártáshoz va-
lot évekig kizárólag tőlük 
vásárolhatnak a szegediek. 
Végül is a szövetkezetnél 
szinte mindent tudnak az 
aerosolokról. Az egykompo-
nensű poliuretán hab gyár-
tásának egyik felet is sike-
rül t megismerni és akadt 
egy cég. amellyel rövidtávú 
szerzödest tudtak kötni. Ek-
kor már látszott, hogy a 
hazai gyártóval minden pa-
lackon 3 márkát spórolhat 

Nemcsak a kudarcoknak, 
hanem a sikereknek is le-
hetnek tanulságai. A leg-
lontosabb talán az, hogy 
bonyolult gazdaságunkban 
ölbetett kézzel várva nem 
szaporodhat a vállalati jö-
vedelem. A megalapozott 
vállalkozás, a felhalmozott, 
ertékes és jól hasznosított 
szellemi kapacitás, a ki-
tartó, kreatív piaci munka 
egy kollektíva anyagi elő-
rejutását, biztos jövőjét 
eredményezheti. Szeren-
csére az elmúlt hónapok 
mindennapjaiban Csongrád 
megye gazdaságaiban is 
történtek olyan események, 
amelyek minősítésére illik 
a „siker"-szó. Ezeknek az 
apró történeteknek a leg-
fontosabb tanulságon kívül 
I ok résztanulsága van, 
amelyek talán másutt is 
gondolatokat ébreszthetnek, 
bíztatást adhatnak. 

a népgazdaság. S a termék 
segítségével elérhető ener-
giamegtakarítás értékét évi 
40 m i l l i ó f o r i n t r a b e c s ü l t é k . 

Amikor Szegeden megin-
dult a sorozatgyártás, azon-
nal látszott, hogy a tökes 
import tovább csökkenthető. 
Ekkorra már a nyugatról ér -
kező ára jánla tokban 8,5 
márka szerepelt. Csakhogy 
a Medíkémiának már a 6 
márkás ár is jónak számí-
tott. Ez a világpiacon is leg-
alább figyelemre méltó ár. 
Kiderült , az egyik adalékot 

szocialista importból is be 
lehet szerezni. A szegedi 
mérnökök rájöttek, hogy ez 
egy blokkos alumínium pa-
lack helyett 3 acéllemez 
rész összeheggesztésével is 
készülhet a tartály. Ez utób-
bi sokkal-sokkal olcsóbb. 
S annyira jó, hogy most már 
nyugaton is ezt használják 
a hasonló termékekhez. Az 
alumíniumra kézzel ragasz-
tották a címkét, az acélra 
könnyedén felvihető az esz-
tétikusabb litográfia. A 
szegedi műanyag üzemben 
lettek olyan szerszámok, 
amivel szórófejet, szívócsö-
vet, kupakot lehet gyártani. 
Ezzel megint megtakarj tol-
tak néhány forintot. A ha-
tóanyagot persze ma is vá-
sárolják. 

Tavaly 344 ezer palacknál 
is többet gyártottak. Ez öt-
venegy és fél millió árbevé-
telt jelentett a szövetkezet-
nek. A népgazdaságnak pe-
dig jelentős tőkés import ki-
váltását és temérdek ener-
gia megtakarítását. Erre az 
évre és a következő évre 
export megrendelések is be-
futottak. Gondolnak a to-
vábbi önköltségcsökkentés-
re, hogy még olcsóbban ter-
meljék a valutát is. A mar-
ketingesek a piac szondá-
zása közben rájöttek, hogy 
igény van gomba és penész-
álló szigetelő habra. Ilyen 
termék még nincs a világ-
piacon. Ügy hírlik jövőre 
talán lesz. Szegedről. 

Bőle István 

A diákok utaznak, 
a pályakezdők dolgoznak 

A T i s z a - M a r o s vidéki Idegenforgalmi bizottság ütéséről jelentjük 

A Magyar Selyemipari 
Vállalat az idén csaknem 
30 százalékkal növeli1 kon-
vertibilis export ját , és vár-
hatóan több mint 030 millió 
forint értékben küld — fő-
ként bélésanyagot, női fel-
sőruházati szövetet, lakás-
textíliát. dekorációs anya-
got — a tőkés országok pia-
caira. 

A kivitel ilyen arányú 
bővítését az tet te lehetővé, 
hogy a vállalat folyamato-
san korszerűsíti termék-
szerkezetét. Svájci szakem-
berek segítik a magyar 
gyártmányfejlesztőket: éven-
te két alkalommal ad ják át 
— a szerződés szerinti dí ja-
zás ellenében — legújabb 

kollekciójukat, a hozzátar-
tozó technológiával, műsza-
ki paraméterekkel egyetem-
ben, és személyesen is köz-
reműködnek az ú j termékek 
gyártásának elindításában. 

Makón tartotta tegnapi, 
szerdai ülését a Tisza—Ma-
ros vidéki idegenforgalmi 
bizottság. Először a vendég-
látó város turizmusának 
helyzetéről, fejlesztési lehe-
tőségeiről tájékozódott — 
az ülés végén megtekintve 
a programokat kínáló intéz-
ményeket. összegezték az 
ülésen az idei, Csongrád 
megyei idegenforgalom ta-
pasztalatait, s tájékozódtak 
a bizottság tagjai az idegen-
forgalmi alap felhasználá-
sáról. A bizottság az ifjúsá-
gi turizmus helyzetét is át-
tekintette — erről a követ-
kezőkben részletesen is szó-
lunk. 

A testület ifjúsági albi-
zottságának megállapítása 
szerint az ifjúsági turizmus 
1984-ben elfogadott megyei, 
hosszú távú fejlesztési ter-
vében foglaltak ma is helyt-
állóak: nemcsak a kedvez-
mények adása elengedhetet-
len, hanem olcsóbb fogadási 
feltételek és gazdagabb 
programok is szükségeltet-
nek, hiszen az ér intet t kor-
osztály Csongrád megye la-
kosságának 42 százaléka! A 
190 ezer harminc éven alu-
li fiatalból 24-26 ezer kö-
zép-, illetve felsőoktatási 
intézményben tanul, a 70-es 
évektől 18 százalékkal több 
az általános iskolás — e két 
adat is a r r a utal, hogy az 
ifjúsági turizmus támogatá-
sakor differenciálásra van 
szükség — a nem keresők, a 
pályakezdés előtt állók ja-

{ vára. Már azért is, mert az 
eltelt néhány év árváltozá-
sai hatására az ifjúsági tu-
rizmus árszínvonala 50 szá-
zalékkal nőtt, s ennek kö-
vetkeztében az üdülések, ki-
rándulások, társasutazások 
valamennyi fo rmájá t figye-
lembe véve is, csak a fiata-
lok 35-40 százaléka jut éven-
te valamilyen kikapcsolódá-
si alkalomhoz. 

Utazásaiknak egyébként 
egyötöde a szervezett, in-
kább választják a kedvez-
mények igénybe vételével, a 
maguk tervezte-szervezte 
utazási lehetőséget. Ez ér t -
hető, hiszen az utazási iro-
dák szolgáltatásai egyre drá-
gábbak, s ráadásul számsze-
rű növekedésük sem ered-
ményezett nagyobb piaci 
kínálatot és olcsóbb árakat . 
(Aligha véletlen hát, hogy 
például az iskolai kirándu-
lások többségét félpanziós 
euétással kell megszervez-
ni. Ez ügyben a legnagyobb 
gond a kötelező reggeli, 
amelynek 40-50 forint EZ 
ára, holott egy-egy kisdiák 
reggelije bisztróban, tejivó-
ban 10-15 forintból is kihoz-
ható.) A szabad szombatok 
általánossá válásával sem 
alakult a vártak szerint a 

Az utazási irodák kínálta utak árait nem a pályakezdők 
zsebéhez szabják . . . 

hét végi üdülési, kirándulá-
si forgalom. A fiatalok kö-
zösségei (elsősorban a nem 
kereső diákok, tehát nyilván 
a szülők anyagi erejére tá-
maszkodók) el-eLmennek a 
háromnapos hét végi utak-
ra, de a pályakezdő csalá-
nok „szabadideje" jobbára 
munkával teük . . . 

Némiképp más tendencia 
érvényesül a mezőgazdaság-
ban dolgozó fiatalok eseté-
ben — jórészt a takarék-
szövetkezetek utazásokat 
szervező tevékenységének 
köszönhetően. A fiatal é r -
telmiségiek utazási szoká-
sainak vizsgálatakor megle-
pő eredményre jutott az a l -
bizottság: szervezett utazá-
son főként az orvosok, jo-
gaszok vesznek részt, a mű-
szakiak egyénileg utaznak, 
a pedagógusok pedig legin-
kább diákjaikat kisérik . . . 
Hová? 

A nyári időszak kollégiu-
mi lehetőségein kívül Csong-
rád megyében nincs úgyne-
vezett kereskedelmi ifjúsá-
gi szálláshely. (A Napfény 
üdülőközpontban felszá-
moltak az olcsó, többágyas 
szobákat, a sziksóstói tur is-
taszálló 1984 júliusa óta 

szerződéses, a Dolép-szálló 
mostanában szűnt meg, 
mint olcsó szállás, az ópusz-
taszeri kemping befejezési 
dátuma — az építési szerző-
dés szerint is csak — 1987 
augusztusa stb.) Gondok 
mutatkoznak az étkeztetés-
ben is — de a vendéglátó 
s ze r v e ze t ek erőfesz i lése i n e k 
köszönhetően a 60 forintos 
ebéd- és 50 forintos vacso-
ranormák ma még ta r tha tó-
ak, a vállalatok ily módon 
patronálják a diákturizmust. 
Kérdés, hogy meddig tart-
haló a készségük . . . 

A bizottsági ülésen szó 
volt még a különjáratú au-
tóbuszok tarifaváltozásának 
kedvezőtlen hatásairól, a 
folyóvizek, strandok kihasz-
nálatlan adottságairól, majd 
az ifjúsági tur izmus fejlesz-
tési javaslatairól. Ezek sze-
rint a kerékpáros, vízi é s 
gyalogtúrázás, a sátortábo-
rozás feltételeinek javításá-
ra, a szaktáborok szervezé-
sere, az ifjúsági hobbituriz-
mus pártolására fordí t ja fi-
gyelmét az albizottság, s a 
munká jába bevont intézmé-
nyek sora. 

P. K. 

Ródligyárfás 
Bármilyen havas lesz a 

tél, nem fog hiányozni a 
ródli az üzletekből — ezt 
ígéri az Iskolabútor- és 
Sportszergyár jánosházi 
üzeme, amely a közkedvelt 
téli sporteszköz egyedüli ha-
zai gyártója. A tavalyival 
azonos mennyiséget — 35 
ezer darabot — m á r szep-

tember végéig átadtak a 
kereskedelemnek, s az év 
végéig még további nyolc-
ezret szállítanak az üzletek-
be a Davos márkajelzésű 
szánkókból. Átlagosan éven-
te negyvenezer ródlit adnak 
el belföldön, a nagy ingado-
zások miat t azonban nehéz 
pontosan felmerni a várha-
tó igényeket. 

Vízvédelem— , 
társadalmi segítséggel 

Ivóvízkészletünk védel-
mére vonatkozó társadalmi 
akcióprogramot vitatott 
meg a Hazafias Népfront 
Országos Elnökségének kör-
nyezetvédelmi bizottsága. 
Szerdán a HNF Országos 
Tanácsának székházában 
tartott ülésen hangsúlyoz-
ták : a csatornázást, a 
szennyvízkezelést is társa-
dalmi összefogással kellene 
támogatni, miként az ivó-
vízellátást segítették a fel-
szabadulás óta. A csatorna-
hálózat építése ugyanis nem 
bővült olyan mértékben, 
mint a vízvezeték-hálózat, 
fő leg a kistelepüléseken 

nagymérvű az elmaradás: a 
falvakban sok lakásba be-
vezették a vizet, a szenny-
víz viszont árkokba, pata-
kokba. felhagyott kutakba, 
szikkasztókba folyik, onnan 
a ta la jba szivárog és szeny-
nyezi a felszín alat t i víz-
készleteket. 

Elvileg a vízvezetékkel 
együtt csatornát is kellene 
építeni — állapították meg. 
A jelenlegi gazdasági hely-
zetben azonban nem épí t -
hetnek mindenhol csatornát, 
ezért szükséges, hogy leg-
a lább az előírások szerint 
„házi csatornán" vezessek 
el a szennyvizet. 


